

# Referat fra årsmøde om Orø' trampestier

for lodsejere og brugere onsdag d. 10. maj 2023

Værestedet 2. sal i Orø hallen, Brøndevvej 15

## Dagsorden:

1. Velkommen
2. Årsberetning, hvad har trampestisgruppen arbejdet med
3. Emner til drøftelse
4. "Trampesti-korps"
5. Valg af repræsentanter til trampestisgruppen
6. Eventuelt

## Ad.1 Velkommen

Marianne Klug-Andersen bød velkommen til mødet. Trampestiesgruppens nuværende medlemmer, Marianne Klug-Andersen, Mogens Johansson, Niels Fynbo, præsenterede sig. Jette Porting som også er medlem i gruppen var desværre forhindret at deltage i mødet. Ole Møller Andersen blev ordstyrer af mødet. Marianne Klug-Andersen referent.

## Ad. 2 Årsberetning

Der har tidligere været arbejdsgrupper omkring Trampestierne, men den nuværende gruppen opstod tilbage i starten af 2022.

Baggrunden var et ønske fra både lodsejere og brugere omkring bedre information og dialog omkring vores trampestier, som bl.a. går på:

- \* Folk kan ikke finde stierne bl.a. på grund af dårlig eller mangelfuld afmærkning og går forkert og kommer ind på privat grund, hvor de ikke skal være.
- \* Kort og virkelighed stemmer ikke overens, så man fare vild.
- \* Fremkommelighed og kvaliteten af stierne kan være meget varieret.
- \* Uklarhed omkring hvem som skal vedligeholde stierne og hvordan. I den forbindelse, hvad kan vi forvente eller forlange af ydelser fra Holbæk Kommune.
- \* Kunne der etableres nye trampestier på Orø.

Lokalforum tog i starten af 2022 initiativ til at nedsætte en trampestisgruppe bestående af: 2 lodsejere, 2 brugere og to fra Lokalforum. Dette blev til følgende personer: Jette Porting fra Hegnegården, Martin Foverskov fra Børrehovedgård, Birgitte Larson og Marianne Klug-Andersen som brugere samt Niels Fynbo og Mogens Johansson fra Lokalforum. Efterfølgende har Beboerforeningen overtaget én af Lokalforumspladser, det er Mogens Johansson, som repræsenterer Beboerforeningen i gruppen.

Arbejdsgrundlag for gruppen er:

*At arbejde på at understøtte fremkommelighed og funktionalitet på vores stier og markveje samt vedligehold af disse med respekt for naturbeskyttelseslovgivningen og lodsejerne.*

Trampesti gruppen skal årligt afholde et borgermøde om trampestierne på Orø. På dette møde vælges af og blandt lodsejere, som har trampesti på deres grund, deres 2 repræsentanter til gruppen. Ligesom der af og blandt bosiddende borgere vælges 2 repræsentanter til gruppen. Ingen sidder på åremål. Orø Beboerforening og Lokalforum udpeger deres repræsentanter til gruppen.

Trampestisgruppen har en fælles mail, som alle i gruppen modtager. På Facebook har vi en åben siden "Orø's Trampestier" her er det muligt at dele billeder og oplevelser.

## **Gruppens arbejde**

Første møde i gruppen var 2. februar 2022

Gruppen har efterfølgende frem til nu afholdt 10 møder med referater, som ligger på Lokalforums hjemmeside, og flere arbejds møder ude i felten på stierne.

Vi manglende viden om baggrunden for Trampestiernes opståen, og hvilke rettigheder og pligter, der følger med stierne både i forhold til lodsejerne, kommunen og brugerne. Der ligger meget lidt på skrift om dette, da det var mundtlige aftaler som blev indgået. Marianne gik i gang med at udarbejde et notat om historien bag trampestierne, som gør det klarere i forhold til, hvilke rammer trampestierne er underlagt, og hvordan dette har indflydelse på, hvad gruppen kan arbejde med. Bl.a. i forhold til hvad vi kan forlange eller forvente af service fra kommunes side. Notatet er forsat i proces. Der mangler noget om den mere nyere historie.

I marts 2022 var der møde mellem lodsejere og Holbæk Kommune. Her blev flere af ovennævnte problemer drøftet. Det blev aftalt at Trampestisgruppen fremadrettet kan fungerer som et kontakttled mellem lodsejere og kommunen. Det blev ført til referat, at kommunen kommer og slå stierne 2 - 3 gange om året.

Trampestisgruppen har efterfølgende haft to møder med Driftsafdelingen fra Holbæk kommune (juni 22 og marts 23). Ligesom vi har mødtes ude i marken med de medarbejdere, som klipper grene, og ham som slår stierne. Der er opnået en god dialog med driftsafdelingen, som gerne vil være behjælpelig, men som også er presset på udfordringer med mandskab og økonomi. Derfor er det vigtigt, at vi koordinerer, hvordan vi kan samarbejde med driftsafdelingen, så deres mandetimer bliver brugt bedst muligt, når de kommer til Orø for at arbejde. Det kan bl.a. handle om, at vi tydeliggøre, hvilke stier som skal slås. At stierne er fremkommelige for slå-manden, så han ikke skal stoppe maskinen for at fjerne grene og andre forhindringer, da tiden så går fra slåningen.

I 2023 er det planlagt at slå-manden kommer og bruger én dag på slåning af stier i uge: 21, 26 og 35 dog vejrafhængi. Der arbejdes pt. på at få udarbejdet et opdateret digitalt kort over de stier, som skal slå på Orø.

Trampestisgruppen samarbejder også med Driftsafdelingen omkring opsætning eller flytning af pæle, opsætning af trampestisskilte og "løse hunde forbuds" skilte. Kommunen har nu den tillid til Trampestisgruppen, at de leverer skiltene - vi sætter op.

Driftsafdelingen kan også hjælper med andre praktiske forhold, f.eks. fældning af siv på østsiden ved Forklædet, forstærkning af broen efter campingpladsen og ligende, som også kan gøre deres slå-arbejde nemmere.

Vi er spændte på hvordan slåperioden 2023 bliver.

## **Hvad har vi konkret fået gjort**

I dialog med Susanne Pedersen for enden af Bybjerggårdsvej har vi forbedret skiltningen og drøftet, hvordan stien kan forbedres så den ikke er så våd i perioder. Det er svært, også fordi det ikke er muligt for kommunen at slå stien med deres slagklipper. Den våde sti skal slå med buskrydder, og det er usikker, hvormeget vi kan forvente at kommunen gør det.

Samme dialog og forbedring af skiltning har vi haft med Martin Foverskov ved Børrehovedgård.

De våde stier: ved Salvig, Forklædet og på østsiden af nordspidsen er pt et vilkår, som folk må tage fodtøj på efter.

Reparation af udsigtsbænken på nordspidsen.

Bedre skiltning af stien ved gammel Snave færgested.

For at slå-manden nemmere kan komme til, har Trampestisgruppen være involveret i fjerelse af noget af hegnet på stien ved Hegnskoven og drøftelse af træ ved Stensgården.

Vi har fået opdateret det Orø kortet, som er i Orø pjecen. Hvilket også kræver dialog med kommunen, som skal opdatere det elektroniske GIS kort over naturstier på Orø. Det nye Orø kort er blevet rigtig godt med rettelserne, men der er forsat noget at arbejde med (til de mørke vinter aftener)

Hjertestien: Var et ønske fra Turistkontoret, da stien så kommer på Hjerteforeningens hjemmeside. Lille lærerigt projekt omkring samarbejde med lodsejere, opdatering af kommunes GIS kort + Orø kort (udregning af længde) samt opsætning af retvisende skilte. Fin proces og flot indvielse.

Adfærd og færdsel på stierne: Vi havde planlagt med et indstik om dette til Orø pjecen, men det blev i stedet til at Lokalforum købte en side i Orø pjecen "Færdsels tips", hvor vi under "Vores naturstier" har oplistet adfærdsregler til, når man går på stierne.

Gruppen har været i dialog med Holbæk kommune omkring afholdelse af "Grej-kursus" på Orø, så vi efterfølgende kan låne kommunens grej-trailer med udstyr til at arbejde på stierne. Kommunen har dog meddelt, at de p.t. ikke har ressourcer til at afholde et sådan kursus.

### **Aktuelle planer og udfordringer**

- Flytning af pæle på nordspidsen fra marksiden til vandsiden
- Opsætning af pæle ved vindmøllerne og Ellebakken
- Bedre skiltning af trampestierne ved Grundejerforeningen Egehaven
- Opdater kort over slåning af stierne
- Gøre klar til slåningerne uge 21 og 26
- Kontakt-liste over lodsejere, som har en trampesti på deres grund, da kommunen ikke længere vil hjælpe med at udsende beskeder til lodsejerne. Udsendelse af dette referat, bliver det sidste kommune sender ud til lodsejerne
- Trampestis-korps, vi trænger folk, som vil stille op og hjælpe med det praktiske ved stierne

### **Ad. 3 Emner til drøftelse.**

- \* Fredninger får stor indflydelse på, hvordan de enkelte områder fremadrettet vil blive vedligeholdt og tilgængelighed for vandrere. Det er frustrerende, at det tager så lang tid, at få en afklaring af dette.
- \* Informationsskiltene er ved at visne væk, så informationerne ikke kommer frem. Der er forsat behov for bedre skiltning så folk ved, hvor de må gå, og hvad man ikke må på stierne.
- \* "Færdsels kun langs stranden" kunne være gode skilte at sætte op.
- \* Skal "Trampestierne" skifte navn til "Naturstier"?
- \* Ikke al natur skal være tilgængelig med stier.
- \* Behov for bedre og flere parkeringspladser for at folk kan komme til stierne. Specielt på nordspidsen ved Næsset.
- \* Problemer med brændnælde mange steder, som gør stierne svært fremkommelige for både mennesker og hunde.
- \* Flere skraldespande på stierne. LokalForum har nogle spande, der kan bruges.
- \* Kommunen har ønsket en samlet oversigt over stier på Orø, som skal slås. På mødet gik vi hurtigt dette igennem, så Marianne kunne sende oplæg om dette til kommunen.

### **Ad. 4 "Trampesti-korps"**

Trampestisgruppen har brug for folk til hjælp med at holde øje med stierne og hjælpe med at vedligeholde dem. Flere personer på mødet meldte sig. Der bliver oprettet en kontaktiliste over hjælpere. Vi vil også via opslag på Facebook efterlyse hjælpere til Trampestis korps.

### **Ad. 5 Valg af repræsentanter til trampestisgruppen**

Der var 3 lodsejere, som ønsker at være med i gruppen: Jette Porting (Hegnegården), Anita Roed (Anexgården) og Susanne Lykke Petersen (Bybjerggårdsvej)  
To brugere ønskede at være med i gruppen. Marianne Klug-Andersen og Peter Trier  
Alle er blevet en del af Trampestisgruppen, da vi godt kan udvide antallet af pladser i gruppen.  
LokalForum (Niels Fynbo) og Beboerforeningen (Mogens Johansson) har forsat hver en plads i gruppen.

### **Ad. 6 Eventuelt**

Det ville være dejligt, hvis der kunne ske en dræning af Forklædet (siv-området på østsiden af øen). Dette er forsøgt gjort tidligere men gik i stå. Det er et større projekt at få op af stå, og kræver en selvstændig arbejdsgruppe for dette. Måske vi først skal afvente fredningsplanen for området.

Der er mange naturtiltags-projekter og fredningsplaner for Orø, men det er svært at have overblik over dem alle. Også i forhold til hvordan det kan have indflydelse på vores trampestier både de nuværende og eventuelle nye stier. Et møde om dette gerne med deltagelse af kommune og andre relevante myndigheder kunne være en ide at sætte op.